

Flygtningenævnets baggrundsmateriale

Bilagsnr.:	698
Land:	Rusland
Kilde:	ACCORD
Titel:	Anfragebeantwortung zur Russische Föderation: 1) Allgemeine Informationen zur russischen Armee und zur Wehrpflicht, Generalmobilmachung, Einberufung von Reservisten; 2) Einsatz von Wehrpflichtigen in der Ukraine; 3) Möglichkeiten von Zivildienst; 4) Weigerung an Kampfhandlungen teilzunehmen, Wehrdienstverweigerung, Desertion; 5) Einsatz von Männern aus Tschetschenien; 6) Sind die Soldatenmütter aktiv?
Udgivet:	15. april 2022
Optaget på baggrundsmaterialet:	17. maj 2022

ACCORD – Austrian Centre for Country of Origin and Asylum Research and Documentation

Anfragebeantwortung zur Russische Föderation: 1) Allgemeine Informationen zur russischen Armee und zur Wehrpflicht, Generalmobilmachung, Einberufung von Reservisten; 2) Einsatz von Wehrpflichtigen in der Ukraine; 3) Möglichkeiten von Zivildienst; 4) Weigerung an Kampfhandlungen teilzunehmen, Wehrdienstverweigerung, Desertion; 5) Einsatz von Männern aus Tschetschenien; 6) Sind die Soldatenmütter aktiv? [a-11873-2]

15. April 2022

Das vorliegende Dokument beruht auf einer zeitlich begrenzten Recherche in öffentlich zugänglichen Dokumenten, die ACCORD derzeit zur Verfügung stehen sowie gegebenenfalls auf Auskünften von Expert:innen und wurde in Übereinstimmung mit den Standards von ACCORD und den *Common EU Guidelines for processing Country of Origin Information (COI)* erstellt.

Dieses Produkt stellt keine Meinung zum Inhalt eines Ansuchens um Asyl oder anderen internationalen Schutz dar. Alle Übersetzungen stellen Arbeitsübersetzungen dar, für die keine Gewähr übernommen werden kann.

Wir empfehlen, die verwendeten Materialien im Original durchzusehen. Originaldokumente, die nicht kostenfrei oder online abrufbar sind, können bei ACCORD eingesehen oder angefordert werden.

In dieser Anfragebeantwortung wurden nur wenige russische bzw. sich tatsächlich noch in Russland aufhältige Quellen verwendet. Dies ist darauf zurückzuführen, dass russische Quellen aufgrund der aktuellen russischen Gesetzeslage entweder zu bestimmten Themen keine Artikel veröffentlichen, da sie mit Strafen und möglicherweise Schließung rechnen müssen, offensichtlich nicht der Realität entsprechende, propagandistische Artikel veröffentlichen oder überhaupt ihre Berichterstattung aufgrund des staatlichen Drucks eingestellt bzw. Journalist:innen das Land verlassen haben. Zudem wurden keine Expert:innen in Russland zu den Fragestellungen kontaktiert, da sie dies möglicherweise in Gefahr bringen könnte.

Die folgenden Ausschnitte aus ausgewählten Quellen enthalten Informationen zu oben genannter Fragestellung (Zugriff auf alle Quellen am 15. April 2022):

1) Allgemeine Informationen zur russischen Armee und zur Wehrpflicht, Generalmobilmachung, Einberufung von Reservisten

Allgemeine Informationen zur Wehrpflicht entnehmen Sie bitte auch dem folgenden ACCORD-Bericht vom Oktober 2019:

- ACCORD – Austrian Centre for Country of Origin and Asylum Research and Documentation: Russische Föderation: Wehrdienst und Dedowschtschina, 31. Oktober 2019
<https://www.ecoi.net/en/file/local/2020484/ACCORD-2019-10-Russische+F%C3%B6deration-Wehrdienst+und+Dedowschtschina.pdf>
- ISW – Institute for the Study of War: Explainer on Russian Conscription, Reserve, and Mobilization, 5. März 2022
<https://www.understandingwar.org/backgrounders/explainer-russian-conscription-reserve-and-mobilization>

„The Russian military is a hybrid format combining a traditional cadre-and-reserve conscript system and a contract-professional system. While the Russian Army has made efforts to professionalize its ranks, particularly in the last 15 years, it remains reliant on conscripts, both for its active-duty force and for its reserve forces in the event of general mobilization. [...]

The Russian Armed Forces conscript men semi-annually, with the fall draft lasting from October 1 until December 31 and the spring draft running from April 1 until July 15. In 2022, the Kremlin announced the spring draft early on February 18. The draft affects all men aged 18 to 27 years old, though some conscripts can be as young as 16 years old. Russian conscripts typically serve one year. The annual conscription pool of all Russian military-aged men is approximately 1.2 million people, though only about half are compelled to present themselves at their local military commissariat (voenkomat). The Russian General Staff reported conscripting 127,000 people for the fall 2021 draft and 134,000 people in spring 2021 out of 672,000 summoned men. The number of conscripts is relatively consistent year on year, with 263,000 in 2020 and 267,000 in 2019. Approximately 261,000 conscripts from 2021 are currently serving across Russian units, with the fall 2021 conscripts entering their third month of training.

New conscripts undergo a one- to two-month basic training, followed by three-to-six months of advanced training before arriving at their assigned units. Current law precludes conscripts from deploying to combat with less than four months of training; however, martial law or general mobilization could supersede the current policy, allowing for the immediate employment of new conscripts or mobilized reservists. Some of the fall 2021 conscripts are likely already serving in units fighting in Ukraine. The rapid employment of relatively untrained reservists is unlikely to materially increase Russia's combat power in Ukraine.

Russian Reserve

The Russian reserve has over two million former conscripts and contract servicemen on paper, but few are actively trained or prepared for war. Historically, only 10 percent of reservists receive refresher training after completing their initial term of service. Russia lacks the administrative and financial capacity to train reservists on an ongoing basis. According to a 2019 RAND analysis, Russia only had 4,000 to 5,000 troops in what would be considered an active reserve in the Western sense, meaning soldiers attending regular monthly and annual training. Russian Defense Minister Sergey Shoigu has repeatedly stated that the Russian Armed Forces hoped to have 80,000-100,000 active reserve members.

In 2021, the Russian military started a new initiative to remedy its lack of a ready reserve, the Russian Combat Army Reserve (BARS-2021). BARS-2021 aimed to establish an active reserve by recruiting volunteer reservists for three-year contract service. BARS-2021 operated on the same principle as US and NATO reserves, where reservists actively train and are compensated. The concept of BARS-2021 was that volunteer Russian reservists would regularly participate in monthly exercises and maintain their mobilization readiness while maintaining their civilian jobs.

Local administrations began distributing information about enlisting into the Russian reserves throughout late August and early September 2021, offering significant financial incentives. Eligible reservists included soldiers younger than 42, junior officers younger than 47, colonels younger than 57, and other senior officials younger than 52. Reservists would continue training two or three times a month throughout peacetime and form their own military units. The Southern Military District (SMD) announced a goal of having a 38,000-person reserve corps of service veterans, up from 400 people. There is limited information on how many reservists returned to military service; Novokuznetsk data shows that the city planned to gain 220 reservists, but reported only recruiting 20. The Central Military District (CMD) reported conducting a BARS-2022 program from January 24-26, 2022, during which the CMD gained 9,000 reservists.

The Russian Armed Forces sought to create exclusively reservist units but likely did not accomplish its goals due to low engagement. The Russian Defense Ministry hoped to recruit more than 100,000 reservists starting in August 2021, but it is unlikely the Kremlin was able to achieve its goals on such a short timeline.

Mobilization

Current law limits mobilization of reserves to soldiers and sailors younger than 45 and officers younger than 55. Men who transferred to the reserve less than two years ago, fathers of three or more children, and those with criminal records are also exempt from mobilization under current law. The Russian State Duma adopted a bill on February 22 to strengthen general mobilization, making it mandatory for men to appear at a military commissar's office without receiving a conscription notice from regional authorities. This law will reduce the

administrative time needed to enlist conscripts if the Kremlin announces martial law. Russian independent media source Vazhnye Istorii explained that the Russian military can activate both reservists and new conscripts during general mobilization, including those previously exempted from conscription. In the event of a general mobilization, the Russian Army will likely attempt to fill the ranks of nascent reserve units and backfill combat casualties from units already serving in Ukraine.

The Russian cadre-and-reserve units concentrated around Ukraine before the invasion almost certainly required a significant reserve call-up to fill out. As the ground offensive in Ukraine stalls, the Russian military likely faces a requirement for a new reserve call up to fill out additional units and replace individual losses in these units. There is reporting as of March 5 that 3,000 individual replacements are being mobilized across the Russian border from Kharkiv to replace combat losses in Russian units.

As early as December 2021, the Russian Committee for Soldier's Mothers claimed that newly signed reservists and contractors started deploying to units near the Ukrainian border. The Committee claimed that the new reservists arrived in Belgorod Oblast to the following units: Training Military unit in Kovrov (unit number 306616), 752nd Motorized Rifle Regiment (Valuyki), 3rd Motorized Rifle Division (Boguchar, Valuyki), 4th Guards Tank Division, and 2nd Guards Motor Rifle Division. US officials also note that Russian reservists will be integrated across all 120-125 battalion tactical groups following the initial invasion." (ISW, 5. März 2022)

- Reuters: Fearing martial law or conscription, some Russians try to flee abroad, 3. März 2022
<https://www.reuters.com/world/europe/fearing-martial-law-or-conscription-some-russians-try-flee-abroad-2022-03-03/>

„As Russian troops slowly advanced on Ukraine's capital Kyiv on Thursday, some people back in Moscow were attempting to flee to destinations abroad that have not banned flights from Russia, stomaching soaring prices in the rush to escape. The Kremlin dismissed speculation that Russian authorities plan to introduce martial law following the invasion of Ukraine, which Moscow calls a 'special operation', or that they will stop men of fighting age leaving Russia, but some did not want to risk staying.“ (Reuters, 3. März 2022)

- BBC News: Ukraine conflict: Rebels declare general mobilisation as fighting grows, 19. Februar
<https://www.bbc.com/news/world-europe-60443504>

„Ukraine's Russian-backed breakaway eastern territories have ordered military mobilisations amid a deadly escalation in fighting. Men of fighting age in the self-declared people's republics of Donetsk and Luhansk are being put on stand-by.“ (BBC News, 19. Februar 2022)

Es konnten keine weiteren Informationen zu einer Generalmobilmachung in der Russischen Föderation gefunden werden. Folgende Informationen wurden zur Einberufung von Reservist:innen und Wehrpflichtigen im Jahr 2022 gefunden:

- TASS: [Putin orders reservist call-up], 19. Februar 2022 (übersetzt von BBC Monitoring, verfügbar auf Factiva)

„Russian President Vladimir Putin has signed a decree calling up Russian reservists for military training in 2022, state TASS news agency reports.

'To call in 2022 citizens of the Russian Federation who are in reserve to undergo military training in the Armed Forces of the Russian Federation, the troops of the National Guard of the Russian Federation, state security agencies and the Federal Security Service,' the document published on the official portal of legal information on 18 February said.

Training assemblies for reservists are a routine event to improve the combat skills of reservists and are held annually, TASS reported. The total duration of military training for reservists cannot exceed two months. It starts with the country's president signing a decree on calling up reserve servicemen to training camps. The mobilisation department of the Defence Ministry then prepares an appropriate directive, which is sent to regional military registration and enlistment offices. They subsequently send out call-up papers to reservists. Putin signed the previous decree on reservist training in April 2021.“ (TASS, 19. Februar 2022)

- ISW - Institute for the Study of War: Ukraine Invasion Update 20, 30. März 2022
<https://www.understandingwar.org/backgrounder/ukraine-invasion-update-20>

„The Kremlin denied reports of increased conscription on March 26 but is likely beginning a broader mobilization. Russia's Defense Ministry denied claims on March 26 that it is calling Russian reservists to military enlistment offices and instead claimed that Ukrainian intelligence is issuing fake calls imitating Russian officials. Ukraine's Main Intelligence

Directorate (GUR) stated on March 28 that Russia will begin conscription through the BARS-2021 (Combat Army Reserve of the Country) program on April 1, 2022, alongside the normal semi-annual conscription cycle on April 1 to 'conceal mass mobilization measures.' Such a recruitment drive would be unlikely to provide Russian forces around Ukraine with sufficient combat power to restart major offensive operations in the near term. Russia's pool of available well-trained replacements remains low, and new conscripts will require months to reach even a minimum standard of readiness." (ISW, 30. März 2022)

Der Spiegel: Russland beruft 134.500 Wehrpflichtige ein, 31. März 2022

<https://www.spiegel.de/ausland/russland-beruft-134-500-wehrpflichtige-ein-a-55c10dfe-8846-4d77-a674-8ccb79108f82>

„Auch in diesem Frühjahr beruft Russland 134.500 Männer im Alter von 18 bis 27 Jahren zum Wehrdienst ein – das hat aber laut Angaben aus Moskau nichts mit dem Krieg zu tun. Präsident Wladimir Putin unterzeichnete zu der Einberufung einen Erlass, wie mehrere russische Nachrichtenagenturen berichteten. Die zwölfmonatige Wehrpflicht für Männer zwischen 18 und 27 Jahren ist in Russland gesetzlich festgelegt. Zweimal im Jahr gibt es dafür Einberufungsbefehle. Der Einberufungszeitraum dauert bis Mitte Juli. Dieses Frühjahr werden laut Kreml etwas weniger Männer einberufen als im Frühjahr 2021. Damals waren 134.650 Wehrpflichtige eingezogen worden – 150 mehr als jetzt geplant. Gleichzeitig endet für andere Russen der einjährige Wehrdienst. Eine Zahl, wie viele Wehrpflichtige ausscheiden und in die Reserve geschickt werden, wurde nicht genannt.“ (Der Spiegel, 31. März 2022)

Diese Informationen finden sich auch in dem folgenden russischen Artikel:

Meduza: Путин подписал указ о весеннем призыве в армию [Putin unterzeichnete den Erlass über die Einberufung im Frühling], 31. März 2022

<https://meduza.io/news/2022/03/31/putin-podpisal-ukaz-o-vesennem-prizyve-v-armiyu>

2) Einsatz von Wehrpflichtigen in der Ukraine

Meduza: 'I'm panicking — where is my child?' Conscript soldiers are being sent to fight against Ukraine, their relatives say. Here's what their families told Meduza, 25. Februar 2022

<https://meduza.io/en/feature/2022/02/26/i-m-panicking-where-is-my-child>

„In mid-February, the Committee of Soldiers' Mothers started receiving calls from the parents of soldiers fulfilling their mandatory military service requirement at military units around Russia. All of the parents were saying the same thing: either their sons had been forced to sign contracts, or they'd just been sent to the territories of the military units on the border with Ukraine. Committee of Soldiers' Mothers director Olga Larkina told Meduza that in the past week, the majority of conscripts were sent to bases in Belgorod Region. Most of the parents either didn't know the number of the base their child was sent to or declined to say it for fear of harming their child. [...]

It's not against the law to move conscripts from one military base to another. 'Involving military personnel [who are undergoing mandatory military service] in exercises and other events held by the Defense Ministry on the territory of the Russian Federation is perfectly legal,' said the Committee of Soldiers' Mothers' lawyer, Alexander Latynin. Additionally, he said, conscripts who have served for less than four months can serve in other states' territories, but their participation in any combat operations is prohibited by a presidential decree. [...]

By law, if a conscript is willing to enter a war under contract, he can do it after three months of military service, or even as little as one month (depending on his education level), according to lawyer Alexander Latynin. In practice, however, soldiers have been coerced into signing the contracts, their relatives say. 'Mothers are telling us that their sons have been calling them and saying they're being forced to sign contracts. We believe it's wrong to force a conscript to become a contract soldier. But how do they force them? We don't know. The parents who have gotten in touch have told us their sons were just taken by military officers, stamped, and that's it — now they're contract soldiers,' said Olga Larkina, director of the Committee of Soldiers' Mothers. According to lawyer Alexander Latynin, transferring military servicemen from conscripts to contract soldiers is a long process that entails compiling a large number of documents. 'This procedure takes at least a month, and sometimes lasts up to three or four. For some servicemen, it even takes six months,' said Latynin. As far the mothers' reports that their sons were forced under pressure to sign military service contracts, his answer was straightforward: 'When they really want to and really need to, then some people, including some officials, will resort to breaking the law.'" (Meduza, 25. Februar 2022)

rnd – Redaktionsnetzwerk Deutschland: „Mama, ich liebe dich“: Wie Putin junge Russen an der Front verheizt, 3. März 2022

<https://www.rnd.de/politik/krieg-in-der-ukraine-wie-putin-junge-russen-an-der-front-verheizt-TIOAKLTIWFB3VFZFTVPTIYPMFI.html>

„Viele russische Soldaten wurden noch vor Abschluss der einjährigen Grundausbildung gezwungen, einen Vertrag als Zeitsoldat zu unterschreiben. Statt an der Militärübung teilzunehmen, müssen sie nun im Krieg kämpfen. Viele Mütter haben seit Tagen nichts mehr von ihren Kindern gehört.

Es sind vier ganz einfache Worte, die von der Angst zu sterben und der Verzweiflung des Kriegs erzählen: ‚Mama, ich liebe dich.‘ Das waren die letzten Worte, die der russische Soldat Pawel seiner Mutter am Telefon zuflüsterte. Im Hintergrund ist das Donnern von Flugzeugen zu hören, zwischendurch hallen Schüsse. Wie es ihm geht und wo er sich befindet, wisse sie nicht, erzählt sie gegenüber der letzten unabhängigen Zeitung Russlands, der ‚Nowaja Gaseta‘.

Die Zeitung hat mit mehreren Müttern gesprochen, deren Jungen an die Front geschickt wurden. Auffällig ist, dass es vor allem junge Wehrpflichtige trifft, die gerade erst ihre Grundausbildung absolviert haben, unerfahren und schlecht ausgebildet sind und nun an der Front verheizt werden. So wie der 23-jährige Pawel, der eigentlich Lehrer für Englisch und Französisch werden wollte. Nach der Grundausbildung wurde er bereits nach nicht einmal einem Jahr dazu gezwungen, einen Zweijahresvertrag beim Militär zu unterschreiben. ‚Wer nicht unterschreiben wollte, musste tagelang schwere Munitionskisten schleppen – so lange, bis sie am Ende den Vertrag unterschrieben‘, sagte seine Mutter. Den versprochenen Sold habe ihr Sohn nie erhalten, nur eine Zulage von 27.000 Rubel (umgerechnet circa 215 Euro). ‚Mein Sohn wurde betrogen‘, wiederholt sie immer wieder verzweifelt.

Diese Masche des Kremls hat offenbar System: Immer mehr Mütter von jungen russischen Soldaten melden sich beim Moskauer ‚Komitee der Soldatenmütter‘, weil sie seit Tagen nichts mehr von ihrem Sohn gehört haben. Die Menschenrechtsorganisation hat sich zur Aufgabe gemacht, Missständen in der russischen Armee auf den Grund zu gehen. Viele Mütter berichten, dass auch ihre Söhne gezwungen wurden, einen Vertrag zu unterschreiben. So viele, dass das ‚Komitee der Soldatenmütter‘ inzwischen eine eigene Beratungshotline geschaltet hat, um Soldaten und ihren Familien nach Unterzeichnung des Vertrags zu helfen.

Die Wehrpflicht dauert in Russland eigentlich zwölf Monate. Doch schon vorher können die Rekruten ihren Dienst verlängern und einen Vertrag als Zeitsoldat unterschreiben. Laut der Menschenrechtsorganisation sollen den jungen Russen bereits ausgefüllte Verträge vorgelegt worden sein. Sie werden nicht gefragt, sondern müssen in einer Reihe antreten und nach einander den Vertrag unterschreiben. Dieser Vertrag ist Voraussetzung dafür, dass die Soldaten bei Militäroperationen eingesetzt werden dürfen. Dass sie nicht einmal die Grundausbildung abgeschlossen haben, kümmert keinen mehr. Putin setzt sie an vorderster Front ein. Diese Berichte hält der Militärexperte Gustav Gressel für eine realistische Darstellung. Viele dieser Soldaten hätten gar nicht gewusst, dass sie in den Krieg marschieren, sagte er im RND-Interview. ‚Der Kreml hat diesen Krieg vor den Soldaten geheim gehalten.‘

Wie ahnungslos die jungen Russen die ganze Zeit waren, zeigt sich in den Telefonaten mit ihren Familien. Der 23-jährige Pawel hatte im Osten Russlands seinen Wehrdienst verrichtet, dann wurde er in einer zweiwöchigen Zugfahrt nach Belarus gebracht. Anfang Februar folgten dann gemeinsame Übungen mit dem belarussischen Militär – damals meldete sich ihr Sohn einmal am Tag ganz kurz bei ihr. Am 16. Februar wurde das Militärmanöver für beendet erklärt. ‚Das war es, Mama, wir sind fertig, wir gehen nach Hause‘, erinnerte sie sich an die Worte ihres Sohnes. Doch Pawel wurde nicht zurückgebracht, stattdessen wurde die Militärübung verlängert. Aufgeregt erzählte er seiner Mutter, dass laut britischem Geheimdienst angeblich ein Einmarsch in die Ukraine bevorstehen würde. ‚Sie lügen alle‘, beschwichtigte sie ihn noch. Doch ihr Sohn stand mit anderen Soldaten zu diesem Zeitpunkt bereits zwei bis drei Kilometer vor der ukrainischen Grenze. Am Abend später das nächste Telefonat mit der Mutter: Er sei inzwischen auf ukrainischem Boden, aber man habe ihnen gesagt, sie hätten illegal die Grenze zur Ukraine überquert, hätten nichts mehr mit der russischen Armee zu tun, sie seien Deserteure. Das letzte Telefonat folgte am frühen Morgen: ‚Mama, die haben uns in Autos gesteckt, wir fahren weg, ich liebe dich. Wenn es eine Beerdigung gibt, glaub es nicht sofort.‘ Dann brach der Kontakt ab, von ihrem Sohn hat sie seitdem nichts mehr gehört.

Viele Mütter suchen verzweifelt nach ihren Kindern, wenden sich an das Verteidigungsministerium und rufen bei Hilfsorganisationen an, um den Aufenthaltsort ihrer Jungen zu erfahren. Mehrere Tausend russische Soldaten sind nach Angaben der Ukraine bereits im Krieg gestorben, Hunderte wurden gefangen genommen. Das ukrainische Verteidigungsministerium erklärte: ‚Wenn Ihre Lieben in den letzten Monaten zu den Übungen gegangen sind und es keine Kommunikation mit ihnen gibt, nehmen sie

höchstwahrscheinlich an dem Angriff auf die Ukraine teil.' Das Ministerium bietet ebenfalls eine eigene Hotline an, unter der Angehörige in Russland herausfinden können, ob ihr Sohn oder Ehemann gefangen genommen wurde und wie sie eine kurze Nachricht an ihn senden können. Das Verteidigungsministerium der Ukraine hat verstörende Videos veröffentlicht, in denen russische Gefangene erzählen, sie seien eigentlich in die Militärübung geschickt worden und wollten gar nicht in der Ukraine kämpfen. Es handelt sich vor allem um junge Rekruten, kaum einer dürfte älter als 25 Jahre sein. Manche Mütter erfahren erst durch diese Videos, was mit ihren Kindern passiert ist. Mehrere Tage lang äußerte sich Russland gar nicht über verletzte und gefangene Soldaten aus den eigenen Reihen. Erst am Mittwochabend nannte das russische Verteidigungsministerium Zahlen zu Verletzten und Getöteten Soldaten. Demnach seien 498 russische Soldaten getötet und 1597 verwundet worden. Eine Rückführung der Leichen lehnte man ab, um keine Panik zu erzeugen.

Das Komitee der Soldatenmütter wird derzeit überschwemmt von Anrufen und Zuschriften, berichtete die russische Politikerin Lyudmila Narusova dem unabhängigen TV-Sender Dozhd, der in Russland gesperrt ist. 'Sie haben nichts zu verlieren', sagte sie über die Mütter, 'sie suchen nach irgendetwas, das ihnen mehr über den Aufenthaltsort ihres Kindes verrät.' Einige hätten herausgefunden, dass ihr Sohn in Gefangenschaft ist, andere Kinder seien gestorben. Aber es gebe keine Möglichkeit, die Leichen nach Russland zu bringen. Dabei seien die Leichen noch immer nicht begraben worden. 'Sie werden von streunenden Hunden angenagt, einige seien nicht einmal identifiziert worden, weil sie so stark verbrannt sind.'" (rnd, 3. März 2022)

Der im Artikel erwähnte Artikel der Nowaja Gasjeta ist nicht mehr verfügbar.

- BBC News: Ukraine: Mother of Russian soldier asks 'Whose door should I knock on to get my child back?', 8. März 2022

<https://www.bbc.com/news/world-europe-60604952>

„A US Pentagon briefing on Friday suggested that a significant number of the men fighting in Ukraine are conscripts, and that might account for their inexperience and lack of awareness about what they were expected to do.

But it appears the men's belief - that they were simply on drills rather than being sent into combat - was not unique to conscripts. Like Marina's grandson Nikita - and many of the other men whose relatives we spoke to - Galina's son Nikolai began as a conscript, but was now a contracted soldier." (BBC News, 8. März 2022)

- Reuters: Russia acknowledges conscripts were part of Ukraine operation, some are POWs, 9. März 2022

<https://www.reuters.com/world/europe/russia-acknowledges-conscripts-were-part-ukraine-operation-some-taken-prisoner-2022-03-09/>

„Russia's defence ministry acknowledged on Wednesday that some conscripts were taking part in the conflict with Ukraine after President Vladimir Putin denied this on various occasions, saying only professional soldiers and officers had been sent in. The ministry said that some of them, serving in supply units, had been taken prisoner by the Ukrainian army since the fighting began on Feb. 24. Citing Putin's spokesman Dmitry Peskov, the RIA news agency said Putin had ordered military prosecutors to investigate and punish the officials responsible for disobeying his instructions to exclude conscripts from the operation. Some associations of soldiers' mothers in Russia had raised concerns about a number of conscripts going incommunicado at the start of what Kremlin calls a 'special military operation' in Ukraine, suggesting they could have been sent to fight despite a lack of adequate training." (Reuters, 9. März 2022)

Ähnliche Informationen finden sich auch in folgendem russischen Artikel:

- Meduza: «Обнаружились несколько фактов присутствия»: Минобороны РФ признало участие срочников в «спецоперации» в Украине [Es wurden ein paar Fakten bezüglich ihrer Anwesenheit entdeckt: Das russische Verteidigungsministerium räumte die Beteiligung von Wehrpflichtigen an der „Spezialoperation in der Ukraine ein], 9. März 2022

<https://meduza.io/news/2022/03/09/minoborony-rf-priznalo-uchastie-srochnikov-v-spetsoperatsii-v-ukraine>

- Sag es Gordejewa: Валентина Мельникова: «Требовать от этих людей невозможно ничего» // «Скажи Гордеевой» [Walentina Melnikowa: „Von diesen Leuten kann man nichts fordern“ // Sag es Gordejewa], 23. März 2022 (verfügbar auf youtube)

<https://www.youtube.com/watch?v=vq7bAYFi-jE>

Walentina Melnikowa von der Union der Komitees der Soldatenmütter Russlands äußerte sich in einem Interview mit Jekaterina Gordejewa vom März 2022 folgendermaßen zur Beteiligung von Wehrpflichtigen am Angriff auf die Ukraine (Arbeitsübersetzung ACCORD):

„- Was wissen wir über diejenigen, die jetzt an dieser Militäroperation beteiligt sind? Handelt es sich um Vertragssoldaten oder um Wehrpflichtige? Oder sind es beides?

- Es sind alle, die ihnen untergekommen sind. Allem Anschein nach könnten sogar Soldaten dabei sein, die im November, Anfang Dezember eingezogen wurden. Sie wurden sehr schnell vereidigt, fast schon innerhalb von zwei Wochen, obwohl ihre Grundausbildung mindestens einen Monat dauert, und sie wurden sehr schnell zu diesen Ausbildungsplätzen geschickt, die einen in die Nähe von Rostow, andere in die Nähe von Woronesch, wieder andere in die Nähe von Belgorod und Kursk, wo es großen Brigaden und tatsächlich diese Ausbildungsplätze gibt. Solche Soldaten sind da auch dabei. Aber dieses Vorgehen ist nicht neu. Im Jahr 1996 wurde ein Erlass herausgegeben, dass Wehrpflichtige erst nach sechs Monaten und nur im Rahmen eines Vertrages an Kampfhandlungen teilnehmen können sollten. Damals versammelten die politischen Offiziere die Wehrpflichtigen und sagten zu ihnen, genau wie auch 2014, sie sollten eine Erklärung schreiben, dass sie Vertragssoldaten werden wollten. Manche taten das, andere nicht. Aber diejenigen, die das nicht taten, wurden trotzdem zu Kampfhandlungen geschickt.“ (Sag es Gordejewa, 23. März 2022, Timecode 42.17-43.28)

Das gesamte Video ist inzwischen mit englischen Untertiteln verfügbar.

- ZDF – Zweites Deutsches Fernsehen: Russische Wehrpflichtige in Angst vor Einsatz, 3. April 2022 <https://www.zdf.de/nachrichten/panorama/wehrpflicht-einberufung-sorge-ukraine-krieg-russland-100.html>

„Bei der diesjährigen Einberufungskampagne ist vieles anders als sonst. Die russische Regierung will 134.500 Männer zum Militärdienst verpflichten - das Ziel liegt damit im üblichen Rahmen. Die Frage ist jedoch, was genau diesen Männern während ihrer einjährigen Wehrpflicht bevorstehen wird. Vieles deutet darauf hin, dass sie schnell in einem Kampfgebiet landen könnten und dort um ihr Leben fürchten müssten. [...]

Der russische Verteidigungsminister Sergej Schoigu sagte diese Woche, die neuen Rekruten würden nicht in Frontgebiete oder ‚Brennpunkte‘ geschickt. In großen Teilen der Bevölkerung stieß diese Aussage aber auf Skepsis. Viele erinnern sich noch an die beiden Tschetschenienkriege in den 90er und 2000er Jahren, in denen Tausende schlecht ausgebildete junge Soldaten getötet wurden. Auch Vorgänge im Vorfeld der Invasion in die Ukraine lassen viele Betroffene zweifeln. [...]

Die aktuelle Einberufungskampagne läuft seit Freitag. Theoretisch müssen alle russischen Männer im Alter zwischen 18 und 27 Jahren für ein Jahr dienen. Bisher konnten viele aber eine Einberufung vermeiden, etwa aus gesundheitlichen Gründen oder weil sie wegen einer Universitätsausbildung zurückgestellt wurden. Vor allem in Moskau und anderen größeren Städten ist der Anteil derer, die keinen Militärdienst leisten, traditionell hoch. [...]

In den zurückliegenden Jahren gab sich der Kreml bemüht, im Rahmen der Modernisierung der Streitkräfte den Anteil der Berufssoldaten zu erhöhen. Aktuell befinden sich unter den etwa einer Million Angehörigen der Truppe mehr als 400.000 freiwillige Vertragssoldaten. Ob die Zahl auch im Falle eines länger andauernden Krieges in der Ukraine ausreichen würde, ist jedoch fraglich. Moskau müsste sich früher oder später entscheiden: Entweder mit einer begrenzten Zahl von Soldaten weiterzukämpfen und womöglich einige der militärischen Ziele zu verfehlen, oder aber weitere Männer zum Dienst an der Waffe einzuberufen und damit einen öffentlichen Widerstand zu riskieren, der die politische Lage destabilisieren könnte. Eine solche Entwicklung gab es während der russischen Kriege in Tschetschenien.“ (ZDF, 3. April 2022)

Auch der folgende russische Artikel berichtet von der Aussage des russischen Verteidigungsministers Schojgu, dass Wehrpflichtige nicht in Brennpunkte geschickt würden:

- Meduza: Сергей Шойгу: призывников не будут отправлять в «горячие точки» [Schojgu: Wehrpflichtige werden nicht in Brennpunkte geschickt], 29. März 2022 <https://meduza.io/news/2022/03/29/sergey-shoygu-prizyvnikov-ne-budut-otpravlyat-v-goryachie-tochki>
- Rotonda: Двух срочников из Петербурга вернули из Украины в Россию после жалоб городскому омбудсмену. Всего таких жалоб — семь [Zwei Wehrpflichtige aus Petersburg wurden aus der Ukraine nach Russland zurückgebracht nach Beschwerden bei der Ombudsfrau der Stadt. Insgesamt gibt es sieben solcher Beschwerden], 30. März 2022 <https://t.me/rotondamedia/3306>

Der Petersburger Telegram-Kanal Rotonda meldet am 30. März 2022, dass zwei Wehrpflichtige aus Sankt Petersburg nach einer Beschwerde ihrer Mütter bei der Ombudsfrau der Stadt aus der Ukraine zurück nach Russland gebracht worden seien. Laut der Ombudsfrau würden ihr insgesamt sieben Beschwerden von Verwandten Wehrpflichtiger vorliegen, die behauptet hätten, zum Unterschreiben eines Vertrags gezwungen worden zu sein. (Rotonda, 30. März 2022)

• Der Spiegel: Das große Schweigen, 2. April 2022 (verfügbar auf Factiva)

„Wie viele russische Soldaten ihr Leben verloren haben, weiß niemand. In Russland ist es strafbar, andere Gefallenenzahlen als die offiziellen zu melden. Laut Verteidigungsministerium sind in der Ukraine 1351 russische Soldaten getötet worden. Sergej Kriwenko, Leiter der Menschenrechtsgruppe ‚Bürger. Armee. Recht‘, sagt, sein Team habe ‚ungefähr die gleiche Zahl‘ aus öffentlichen Quellen ermittelt. Doch das sei ‚die unterste Grenze‘. Er rechnet mit mehreren Tausend Toten. Es gebe viel mehr Daten über vermisste Soldaten, die müssten genau geprüft werden. ‚Es ist nicht klar, wer gefangen genommen wurde und wer tot ist‘, sagt der Aktivist, der sich seit 20 Jahren mit der Situation von Soldaten in Russland beschäftigt.

Die Nato spricht dagegen von mindestens 7000 russischen Soldaten, die in der Ukraine ums Leben gekommen seien, Kiew von weitaus mehr getöteten Armeeangehörigen. Die bekannte Menschenrechtlerin und Leiterin des Komitees russischer Soldatenmütter, Walentina Melnikowa, sagte zuletzt in einem Interview mit einer russischen Journalistin, sie halte die Angaben der Ukrainer für korrekt. Mit dem SPIEGEL will sie nicht darüber reden, ‚es ist zu gefährlich mit ausländischen Medien zu sprechen‘. Sie verweist auf die verschärfte Gesetzeslage.

Praktisch jedem drohen strafrechtliche Ermittlungen und bis zu fünf Jahre Haft, wenn er ‚gezielt‘ Informationen über das russische Militär sammelt, diese öffentlich macht – und dabei Unterstützung aus dem Ausland erhält. Der betreffende Paragraph ist so vage formuliert, dass er den Sicherheitsbehörden viel Spielraum lässt. Der Geheimdienst FSB hat klargemacht, dass er das Gesetz streng auslegt. Nicht nur Angaben zum Zustand der Truppe, sondern auch zur Stimmung der Soldaten fallen unter das Gesetz.

Kriwenkos Organisation wurde bereits zum ‚ausländischen Agenten‘ erklärt. Die Website hat er vom Netz genommen, Angehörige beraten er und seine Kollegen nur noch anonym. Hunderte hätten in den ersten Wochen von Putins Einsatz bei ihm angerufen, vor allem Verwandte von Wehrdienstleistenden. ‚Wir können nur Empfehlungen geben, die Menschen müssen sich jetzt allein verteidigen‘, sagt Kriwenko. Es sei sinnlos, die Militärstaatsanwaltschaft oder Behörden zu kontaktieren, weil diese oft die Zusammenarbeit verweigerten. Andere sprechen vom ‚großen Schweigen‘ in Russland: ‚Mütter bekommen Geld und Orden für ihre toten Söhne und schweigen! Selbst die Mütter von Kriegsgefangenen trauen sich nicht, etwas zu sagen‘, schreibt eine Aktivistin, die ihren Namen nicht lesen will. Alle hätten Angst.“ (Der Spiegel, 2. April 2022)

3) Möglichkeiten von Zivildienst

• USDOS – US Department of State: 2020 Report on International Religious Freedom: Russia, 12. Mai 2021

<https://www.ecoi.net/de/dokument/2051591.html>

„Military service for men between the ages of 18 and 27 is compulsory, but the constitution provides for alternative service for those who refuse to bear arms for reasons of conscience, including religious belief. The standard military service period is 12 months, while alternative service is 18 months in a Ministry of Defense agency or 21 months in a nondefense agency. Failure to perform alternative service is punishable under the criminal code, with penalties ranging from a fine of 80,000 rubles (\$1,100) to six months in prison“ (USDOS, 12. Mai 2021, Section II)

• Washington Post: As Russia drafts young men, some fear ending up on Ukraine’s front line, 1. April 2022

<https://www.washingtonpost.com/world/2022/04/01/russia-military-army-conscripts-draft/>

„The Russian military began its spring draft Friday, aiming to sign up 134,500 conscripts and stoking fears among young men that they may end up on the front lines of the invasion of Ukraine. [...] Human rights groups and lawyers say that since Russia invaded Ukraine on Feb. 24, they have been receiving a barrage of calls from eligible men, as well as their wives, girlfriends and mothers, seeking legal help in avoiding the draft. ‘The amount of applications is enormous, much more if compared [to previous drafts],’ said a lawyer who works with a legal group called Conscious Refusal From Military Service in Russia, which assists Russians in

navigating the laws on conscription and contract service in the armed forces. The lawyer spoke on the condition of anonymity because Russia has recently introduced new laws mandating punishment for 'discrediting' the Russian army. [...]

Under Russian law, men can refuse to join the military and seek alternative service — such as shifts at post offices, nursing homes and hospitals — for religious, ethical or political reasons.

'Many people are scared that in actual wartime conditions, the law will not work, that the military will spit on the constitution and, instead of granting them alternative service, will just immediately grab them at enlistment offices and send them right into the war zone,' the lawyer said. So far, he said, enlistment offices have continued to accept requests for alternative service." (Washington Post, 1. April 2022)

Der Artikel enthält zudem Informationen zu korrupten Praktiken im Rahmen der Einberufung sowie zu Befreiungen und Rückstellungen vom Militärdienst.

- DW- Deutsche Welle: Юрист "Агоры": Закон в РФ не запрещает отправлять призывников на войну [Jurist von Agora: Die Gesetze in der Russischen Föderation verbieten es nicht, Wehrpflichtige in den Krieg zu schicken], 1. April 2022

<https://www.dw.com/ru/jurist-agory-zakon-ne-zapreshhaet-otpravljat-prizyvnikov-na-voynu/a-61322339>

In einem Interview mit der Deutschen Welle (DW) im April 2022 antwortete der Jurist Alexandr Peredruk vom der russischen NGO Agora auf die Frage, was passiere, wenn ein Wehrpflichtiger den Wehrdienst nicht leisten wolle, dass das Recht auf Zivildienst in Anspruch genommen werden könne, wenn man es grundsätzlich ablehne, eine Waffe in die Hand zu nehmen. Zwei Kategorien von Bürgern der Russischen Föderation hätten dieses Recht. Kleine indigene Völker, die traditionelles Handwerk ausüben würden, sowie Personen mit Überzeugungen, die dem Militärdienst widersprechen würden. Dabei könne es sich um jegliche Art von Überzeugungen handeln - religiös, säkular und andere. Auf die Frage, wie sich ein Wehrpflichtiger verhalten solle, der aufgrund seiner Überzeugungen nicht zum Militärdienst gehen wolle, antwortete Peredruk, dass er beim Militärkommissariat einen Antrag einreichen müsse, in dem er seine Überzeugungen und Motive für die Wahl des Zivildienstes darlegen müsse. Dem Antrag müssten zudem ein Lebenslauf und ein Zeugnis des Studien- oder Arbeitsortes beigefügt werden. Das Militärkommissariat leite den Antrag an die Einberufungskommission weiter, die darüber entscheide, ob der Wehrdienst durch einen Zivildienst ersetzt werde oder der Antrag abgelehnt werde. Auf die Frage, ob der Wehrpflichtige Beweise dafür vorlegen müsse, dass er aus Gewissensgründen nicht zu den Waffen greifen wolle, antwortete Peredruk, dass nach einer Entscheidung des Verfassungsgerichts der Russischen Föderation innere Überzeugungen nicht bewiesen werden müssten, aber sie müssen begründet werden. Es reiche nicht aus, der Einberufungskommission mitzuteilen, dass man Pazifist sei, man müsse auch sein Wertesystem erklären, das es einem verbiete, den Militärdienst abzuleisten. Mit anderen Worten sei die Überprüfung der Aufrichtigkeit der Überzeugungen durchaus zulässig. (DW, 1. April 2022)

- Meduza: Что делать, если я не хочу в армию Инструкция «Медузы» — о том, как пойти на альтернативную гражданскую службу [Was tun, wenn ich nicht zur Armee will? Eine Anleitung von Meduza, wie man zum Zivildienst kommt], 5. März 2022

<https://meduza.io/feature/2022/03/05/chto-delat-esli-ya-ne-hochu-v-armiyu>

Die in Lettland ansässige oppositionelle Onlinezeitung Meduza stellt im März 2022 ähnliche Informationen zu Verfügung und erklärt zudem, dass das föderale Gesetz „Über den Zivildienst“ klar vorschreibe, wie Wehrpflichtige vorgehen müssten, die Zivildienst leisten wollten. In der Realität würden sie aber auf viele Hindernisse stoßen. In den letzten Jahren hätten in Russland jeweils etwas mehr als 1.000 Personen Zivildienst gemacht, dabei würden alle sechs Monate mehr als 100.000 Männer zum Wehrdienst einberufen. Menschenrechtsaktivist:innen seien der Meinung, dass die geringe Zahl derjenigen, die sich für den Zivildienst entscheide, auf häufige Ablehnungen durch die Einberufungskommission zurückzuführen sei. Ihrer Meinung nach werde bei diesen Ablehnungen häufig gegen das Gesetz verstoßen. Wehrpflichtige, die sich für den Zivildienst entscheiden würden, würden zudem berichten, dass sie als Wehrdienstverweigerer bezeichnet, beleidigt und eingeschüchtert würden. Es sei daher wichtig, seine Rechte zu kennen und sich nicht dem direkten moralischen Druck zu beugen. (Meduza, 5. März 2022)

Das folgende Dokument der Bewegung der bewussten Wehrdienstverweigerer (Dwischenije sosnatelnych otkastschikow on wojennoj sluschby) enthält unter anderem Anleitungen und praktische Vorgehensweisen, sowie Fragen und Antworten rund um das Thema Zivildienst (Kapitel 10):

- Bewegung der bewussten Wehrdienstverweigerer: [Каталог материалов Движения СО] Katalog der Materialien der Bewegung der bewussten Wehrdienstverweigerer, ohne Datum

https://docs.google.com/document/d/1IDZNGSoPOgUEc4otDyEciXMkq_D8ynthLnFneDqjkl/edit#hea

4) Weigerung an Kampfhandlungen teilzunehmen, Wehrdienstverweigerung, Desertion

Umfangreiche Informationen zu diesen Themen entnehmen Sie bitte der folgenden Anfragebeantwortung der European Union Agency for Asylum (EUAA) vom April 2022:

- EUAA – European Union Agency for Asylum (ehemals: European Asylum Support Office, EASO): COI Query Russian Federation: Treatment of military deserters by state authorities since the February 2022 invasion of Ukraine (1 February 2022 – 4 April 2022) [Q24-2022], 5. April 2022
https://www.ecoi.net/en/file/local/2070967/2022_04_Q24_EUAA_COI_Query_Response_Russia_Treatment_of_military_deserters_by_state_authorities.pdf

- Reuters: Several Russian servicemen seek help avoiding Ukraine war – lawyers, 30. März 2022
<https://www.reuters.com/article/us-ukraine-crisis-russia-national-guard-idAFKCN2LR20E>

„Several Russian servicemen are seeking legal help to avoid being sent to fight in the war in Ukraine, two lawyers said, after 12 members of Russia’s National Guard were fired for refusing to go. Lawyer Mikhail Benyash said around 200 people had been in contact to ask what they should do in a similar situation. Pavel Chikov, another Russia-based lawyer, wrote on Telegram that there were ‘analogous stories from Crimea, Novgorod, Omsk, Stavropol... The workers are appealing for legal help.’

Reuters could not independently confirm the rush for legal help. The National Guard did not immediately reply to an emailed request for comment. [...]

On Feb. 25, a day into the invasion, a National Guard commander in the southern Krasnodar region and 11 men from his company refused to follow an order to cross the border to Ukraine, Chikov wrote in an earlier post. The group said the order was illegal because they didn’t have their international passports and because their main job description was confined to Russia, Chikov wrote. They believed they would be breaking the law by going abroad as part of an armed group.

Reuters could not independently verify the account.

The servicemen were fired, the lawyers said, and went on to file a wrongful dismissal lawsuit. On Tuesday, however, only three of the 12 proceeded with their claim, according to Benyash, who is representing them.“ (Reuters, 30. März 2022)

- Meduza: ‘Refusing to kill people isn’t a crime’ The Russian National Guard is firing officers who refuse to join the war in Ukraine, 30. März 2022
<https://meduza.io/en/feature/2022/03/30/refusing-to-kill-people-isn-t-a-crime>

„On March 24, Pavel Chikov, a lawyer from the international human rights organization Agora, reported that 12 Russian National Guard officers from Krasnodar who were participating in military exercises in Crimea had refused to follow their commander’s orders to join the war in Ukraine. The officers were subsequently fired, though they’ve challenged the decision in court and are seeking to have their employment reinstated. Meduza spoke with Krasnodar-based lawyer Mikhail Benyash, who’s representing the officers in court, about the case and its possible consequences.

When and under what conditions were your clients fired?

— On February 25, [Rosgvardia, the Russian National Guard] was getting ready to send my clients to Ukrainian territory, but they refused to leave Crimea. A review was initiated. On March 1, they received contract termination orders due to their failure to carry out orders. They thought about it and decided to go through the courts to get their employment reinstated. 12 people have reached out to us so far, but a lot more have been fired.

Are there legal grounds for reinstatement? To what degree were they required to take part in the ‘special military operation?’

— If there was an armed conflict, an emergency situation, or martial law, the terms of the contract could be changed without their consent for six months. But we don’t have an armed conflict or a war, it’s just a ‘special military operation.’ The law doesn’t say anything about that. You can go there [as a Rosgvardia officer], but only if you agree to it. [...]

So if your clients manage to get their employment reinstated, is it possible that this will set a precedent, and that other contract officers will start refusing to take part in the ‘special military operation’ en masse?

— They're already refusing en masse. It's just that they used to be afraid that what they were doing was illegal. And now they'll know there's a legal basis for this. [...]

Are administrative charges used to discourage these kinds of refusals?

— In our case, they've been scared off by the publicity. But with other soldiers from other cities, they use charges to pressure them. Deputy officers, special department. They scare them with [charges of] 'betraying the Motherland.' But they're all bark. It's purely to scare them.

Can you give an estimate of the scale of the refusal?

— I'm hearing from people all over the country, from Siberia to the North Caucasus.

Why there, exactly?

— They want to hear from the person who's going to court. That means I must know what's allowed and what's not.

So the wave of messages came after you got started helping the Rosgvardia officers.

— Yes.

Can you give an estimate of the number of requests you've gotten?

— In the range of 200. One person generally reaches out on behalf of a group and asks whether they can get their jobs in the service back. I tell them that from a legal perspective, they should be able to. But given what's going on here in Russia, we'll have to see." (Meduza, 30. März 2022)

Das folgende Dokument der Bewegung der bewussten Wehrdienstverweigerer (Dwischenije sosnatelnych otkastschikow on wojennoj sluschby) enthält unter anderem Anleitungen und praktische Vorgehensweisen, sowie Fragen und Antworten rund um das Thema Krieg, darunter auch eine Anleitung für Wehrpflichtige, die sich gegen eine Entsendung in die Ukraine wehren wollen, sowie eine Antwort auf die Frage, ob sich ein Offizier weigern kann, in die Ukraine entsendet zu werden (Kapitel 21):

- Bewegung der bewussten Wehrdienstverweigerer: [Каталог материалов Движения СО] Katalog der Materialien der Bewegung der bewussten Wehrdienstverweigerer, ohne Datum https://docs.google.com/document/d/1IDZNGSoPOgUEc4otDyEciXMkq_D8ynthLnFneDqjklI/edit#heading=h.sre14jfuk4e7
- BFA Staatendokumentation: Anfragebeantwortung der Staatendokumentation zu Russische Föderation: Desertion, 29. März 2022 (Login erforderlich) https://www.ecoi.net/en/file/local/2071246/RUSS_SM_MIL_Desertion_2022_03_29_KE.odt

Eine Anfragebeantwortung der BFA Staatendokumentation vom März 2022 enthält folgende Zusammenfassung einer Auskunft der Österreichischen Botschaft Moskau vom 17. März 2022:

„Der nachfolgend zitierten Quelle ist zu entnehmen, dass Desertion gemäß Art. 338 des russischen Strafgesetzbuches strafbar ist. Je länger die Tat zurückliegt, desto unwahrscheinlicher scheint eine Bestrafung. Deserteure während des Zweiten Weltkriegs, welche sich zwischen 1962 und 1995 stellten, gingen in bestimmten Fällen straffrei aus. Hingegen wurden beispielsweise Soldaten, die 1995 bzw. 2008 desertierten, später von Gerichten gemäß Art. 338 StGB zu Haftstrafen von 2 bzw. 3 Jahren verurteilt. ‚Desertion‘ wird gemäß Art. 338 StGB definiert und setzt den Vorsatz voraus, die militärische Einheit oder den Ort des Militärdienstes dauerhaft zu verlassen bzw. sich dem Militärdienst zu entziehen. Begangen werden kann das Delikt von Militärangehörigen, welche ihren Wehrdienst leisten, von Zeitsoldaten sowie von Reservisten. Reservisten können von Militärkommissariaten zu militärischen Übungen einberufen werden. Für das Jahr 2022 wurden Staatsangehörige der Russischen Föderation im Reservestand für die Durchführung militärischer Übungen einberufen. Die bloße Ausreise eines Reservisten ohne Einberufungsbefehl stellt keine Desertion im Sinne des Art. 338 dar. Russische Staatsbürger sind jedoch verpflichtet, binnen 2 Wochen bei den Militärkommissariaten zu erscheinen, um sich aus der Wehrkartei streichen zu lassen, falls sie für mehr als 6 Monate aus der Russischen Föderation ausreisen, bzw. um sich nach der Einreise in die Russische Föderation registrieren zu lassen. Die Nichterfüllung dieser Verpflichtungen stellt eine Verwaltungsübertretung dar und kann eine Geldstrafe von RUB 500 bis 3.000 [ca. EUR 5 bis 31] nach sich ziehen. Das Ausreiserecht eines russischen Staatsbürgers kann vorübergehend eingeschränkt werden, falls er zum Militär- oder Zivildienst einberufen wurde (bis zur Beendigung des Militär- oder Zivildienstes).

Hat ein einberufener Reservist an einer militärischen Übung noch nicht teilgenommen und erscheint er nicht zur Übung, so liegt keine Desertion vor, sondern eine Verwaltungsübertretung. Hat der einberufene Reservist an der militärischen Übung bereits teilgenommen und erscheint er nicht zum weiteren Dienst mit dem Vorsatz, sich auf Dauer dem Militär zu entziehen, liegt Desertion gemäß Art. 338 StGB vor.

Die im Art. 338 StGB für Desertion vorgesehenen Strafdrohungen gelten nur für Friedenszeiten. Die strafrechtliche Verantwortlichkeit für Verbrechen gegen den Militärdienst, begangen in Kriegszeiten oder in einer Gefechtssituation, wird durch die russische Gesetzgebung in Kriegszeiten festgelegt. Zum gegenwärtigen Zeitpunkt hat die Regierung der Russischen Föderation nicht das Kriegsrecht ausgerufen. Laut diverser Medienartikel drohen bei Desertion in Kriegszeiten wesentlich härtere Strafen als die 7 bzw. 10 Jahre in Friedenszeiten, nämlich bis hin zur Todesstrafe. 1996 hat Russland ein Moratorium in Bezug auf die Todesstrafe eingeführt.“ (BFA Staatendokumentation, 29. März 2022, S. 2)

· Netherlands Ministry of Foreign Affairs: Country of origin information report for the Russian Federation, 1. April 2021

https://www.ecoi.net/en/file/local/2054388/04_2021_MinBZ_NL_COI_report_Russian_Federation.pdf

„Evasion or refusal to take part in military service and alternative military service is classified as a crime in the Criminal Code, as is desertion and leaving the barracks without authorisation. The law does not provide for an interim cessation of military service or a transition to alternative military service. Refusal or evasion of military service is punishable by large fines or detention.

In practice, however, according to one confidential source, conscription objectors are usually punished with fines, as they often involve first-time offences. This information could not be verified by other sources. Conscription objectors that are charged with fraud are subject to detention. Some groups are at higher risk. For example, according to the same confidential source and media reports, Jehovah's Witnesses were denied the right to choose alternative military service. In response to the conscientious objection they expressed, they were prosecuted for attempting to evade military service through fraud because their conscientious objection was alleged to be not real. In such cases, they must serve long prison sentences in accordance with Article 339 of the Criminal Code. Little is known about other groups that are discriminated against in this regard.

To help prevent evasion of military service, employers have been obliged to report since February 2019. They must report to the government if they discover that their employees or candidates for a position are obliged to take part in military service but have not yet reported to the local office of the military service authority. They must also proactively remind their employees that they are obliged to report for military service. If a company does not comply with this obligation, the director of the company can be fined an administrative fine of one thousand roubles. Despite the low amount of the fine, employers want to avoid fines due to the possible legal consequences.“ (Netherlands Ministry of Foreign Affairs, 1. April 2021, S. 46-47)

„Evasion of military service is punishable with a fine of 2 million roubles (equivalent to approximately EUR 22,514, according to xe.com on 10 December 2020) or seizure of earnings for eighteen months, or community service of 2 years or imprisonment for up to two years (see Article 328 of the Criminal Code). Circumvention of military service by transferred military personnel is punishable with a fine of up to 80,000 roubles (equivalent to approximately EUR 900, according to xe.com on 10 December 2020) or seizure of earnings for six months, or community service of up to 480 hours or detention for a maximum of six months (see Art. 328, paragraph 2 of the Criminal Code). Leaving the military premises without authorisation is punishable by detention of six months or one year in a military prison. Penalties for professional soldiers are higher (see Art. 337 of the Criminal Code). Desertion is punishable by seven years in detention or ten years for group desertion or armed desertion (see Article 338 of the Criminal Code). Simulation of a disease or other types of fraud to evade military service is punishable by compulsory military service of one year or detention of up to seven years (see Article 339 of the Criminal Code).“ (Netherlands Ministry of Foreign Affairs, 1. April 2021, Fußnote 284)

5) Einsatz von Männern aus Tschetschenien (Einberufung, wer kämpft in den tschetschenischen Bataillonen, Einsatz von Freiwilligen)

· Caucasian Knot: Ramzan Kadyrov expresses his readiness to send fighters to Ukraine, 25. Februar 2022

<https://www.eng.kavkaz-uzel.eu/articles/58347/>

„Vladimir Zelensky, before he became the former president of Ukraine, should apologize to Vladimir Putin for the military conflict, states Ramzan Kadyrov. Today, the leader of Chechnya has gathered about 12,000 Chechen law enforcers and militaries on a square in Grozny. [...] Today, in Grozny, the combat readiness of the personnel of the law enforcement bodies of Chechnya has been checked, and more than 12,000 military personnel have taken part in the inspection, the 'Grozny' TV Company reports. About 70,000 law enforcers from Chechnya are ready to voluntarily go to Ukraine, Ramzan Kadyrov has stated as quoted by the TASS. The leader of Chechnya has noted that so far no decisions on the transfer of the law enforcers have been made.“ (Caucasian Knot, 25. Februar 2022)

· Caucasian Knot: Kadyrov reports about sending a new detachment of volunteers to Ukraine, 25. März 2022

<https://www.eng.kavkaz-uzel.eu/articles/58611/>

„Chechen volunteers, including members of the Kadyrov family, left for Ukraine, reports Chechen leader Ramzan Kadyrov. The 'Caucasian Knot' has reported that on March 17, Ramzan Kadyrov announced that a thousand volunteers from Chechnya had gone to participate in the special military operation in Ukraine, and Apti Alaudinov, an aide to the leader of Chechnya in the power bloc, headed them. On March 16, Alexander Khodakovsky, the commander of the 'Vostok' (East) battalion of the Ministry of Internal Affairs (MIA) of the Donetsk People's Republic (DPR), criticized Chechen law enforcers for poor training. However, after a meeting with State Duma member Adam Delimkhanov, Alexander Khodakovsky said that the first impression about the level of training of the Chechen law enforcers was erroneous. Since the beginning of the special military operation, Chechen leader Ramzan Kadyrov regularly posts video reports from unit commanders. Units of Chechen fighters in Ukraine play a supporting role by conducting clean-ups out and combing the area, experts explain.“ (Caucasian Knot, 25. März 2022)

· New Lines Magazine: Chechens Fighting Chechens in Ukraine, 3. März 2022

<https://newlinesmag.com/reportage/chechens-fighting-chechens-in-ukraine/>

„It is unknown how many soldiers Kadyrov has sent to Ukraine, but the number is significant. Most reports indicate approximately 10,000 have been deployed; the highest figures range up to (a highly improbable) 70,000. More are being actively recruited, too: A source in Grozny provided a video on Feb. 25 that shows thousands of men being gathered and equipped for duty in Ukraine.“ (New Lines Magazine, 3. März 2022)

· Caucasian Knot: Factbox: Kadyrov's fighters in Ukraine, 2. März 2022

<https://www.eng.kavkaz-uzel.eu/articles/58385/>

„What units are in the territory of Ukraine

In Ukraine, the 141st Special Motorized Regiment 'Sever' (North) (commanded by Magomed Tushaev); the battalion 'Yug' (South) (under command of Khusein Mezhidov) and the OMON (riot police) unit 'Akhmat-Grozny' (commanded by Azor Bisaev) have been noticed. The total strength thereof is about 1200 servicemen.“ (Caucasian Knot, 2. März 2022)

· Kamil Galeev: Thread, 17. März 2022

<https://twitter.com/kamilkazani/status/1504585734212055076>

„Now who fights in Putin's army? Well, that's pretty easy to answer. Most of file and rank of the Russian army are either current or former conscripts. They are young guys from small towns and usually underprivileged background. Richer, more privileged ones would dodge the draft. [...] Those who get into the army are usually from poor families & small towns. Because richer/smarter/educated ones dodge it. Then these conscripts who don't know their rights will be persuaded, pressured or just forced to sign a contract and become контрактники professional soldiers. [...] In the ethnic dimension it's even more interesting than that. With ethnic Russians quickly depopulating, minorities provide disproportionately high share of young draftable males. And I'm not talking about Kadyrov's troops. Chechnya is a vassal kingdom of Kadyrov in personal union with Russia. It's not an integral part of Russia and its troops are not part of Russian army. Chechen conscript don't go to Russian army, they go to its 'Chechen regiments' which are led by and personally loyal to Kadyrov. Once again - Kadyrov's troops can have whatever BS bureaucratic labels - 'army', 'police', 'FSB', etc. But being classified as parts of these branches of Russian regulars they're obedient only to their warlord.“ (Galeev, 17. März 2022)

· Yandex Zen: Где и как сегодня чеченцы служат в российской армии, почему из Чечни такой небольшой призыв [Wo und wie Tschetschenen heute in der Russischen Armee dienen, warum die Zahl der Einberufenen aus Tschetschenien so niedrig ist], 10. März 2022

<https://zen.yandex.ru/media/chechnya/gde-i-kak-segodnia-chechency-slujat-v-rossijskoi-armii-pochemu-iz-chechni-takoi-nebolshoi-prizyv-6229e214164c08490d37eee4>

Yandex Zen erläutert in einem Artikel vom März 2022, dass die Einberufung von Männern aus Tschetschenien 1994 ausgesetzt und bisher nicht vollumfänglich wieder eingeführt worden sei. Allerdings seien Tschetschenen aus anderen Regionen Russlands zur Armee einberufen worden und würden auch nach wie vor einberufen. Männer aus Tschetschenien würden heute bei der Einberufung einer begrenzten Quote unterliegen, es seien nicht mehr als 500 pro Einberufungskampagne. Ein bedeutender Teil von ihnen bleibe in Tschetschenien und leiste den Dienst in den Einheiten der Nationalgarde „Süden“ und „Norden“, in der schnellen Spezialeingreiftruppe „Achmat“ sowie in anderen Einheiten ab. 2018 seien von 500 Einberufenen nur 70 in anderen Regionen der Russischen Föderation geschickt worden, die nicht weit entfernt von Tschetschenien gewesen seien. Der vollumfänglichen Einberufung von Tschetschenen würden laut dem Artikel einige hochgestellte Generäle aus Moskau entgegenstehen. Ramsan Kadyrow arbeite jedoch daran, diese Situation zu ändern, und es sei nicht ausgeschlossen, dass nach den Ereignissen der jüngsten Vergangenheit die vollumfängliche Einberufung von Tschetschenen wieder eingeführt werde. (Yandex Zen, 10. März 2022)

• New Lines Magazine: Chechnya's Fight Club Joins Putin's War, 23. März 2022

<https://newlinesmag.com/reportage/chechnyas-fight-club-joins-putins-war/>

„At the start of Russia's invasion of Ukraine, Ramzan Kadyrov — the tyrant at the helm of Russia's Chechnya region and ally of Russian President Vladimir Putin — gathered his troops in the main square of the region's capital Grozny in a show of combat readiness. With Kadyrov dressed in a khaki-green outfit with a matching tactical belt and a pair of military-themed Prada boots, a menacing smile crept across his bearded face as he made a defiant promise to seize Kyiv. 'We once again gathered to show that we fully support the decision of the supreme commander-in-chief [Putin]. And we will not let you down. We will fulfill any order. [We] have prepared, are preparing and will always prepare,' Kadyrov said in his address on Chechen state TV.

The footage showed Kadyrov flanked by some of the most powerful men in Chechnya, including Adam Delimkhanov, a member of the Russian Parliament and formerly on Interpol's wanted list for plotting an assassination, and Abuzayed Vismuradov, a decorated general and Kadyrov's right-hand man, who was sanctioned by the United States government in 2019 for his role in Chechnya's purge of sexual minorities. He is also in charge of Kadyrov's mixed martial arts (MMA) empire. [...] Known by his nom de guerre 'Patriot,' Vismuradov is the president of the Akhmat MMA fight club — a combat sports training facility and fight organization funded by Kadyrov — and the man responsible for overseeing thousands of Chechen men as they train to become professional fighters. Behind Vismuradov stood Abdul-Kerim Edilov, a former MMA fighter who competed for the popular U.S.-based Ultimate Fighting Championship (UFC) before becoming the vice premier of Chechnya. And though Edilov was not among those deployed to Ukraine, he stood armed with a machine gun and a tactical vest packed with extra ammunition. [...]

Much like other strongmen before him, Kadyrov uses sport to distract from well-documented human rights abuses, a process known as sportswashing. In Kadyrov's case, these alleged crimes include a deadly crackdown on LGBTQ+ people in Chechnya that resulted in torture and summary executions, as well as a recent string of assassinations and abductions targeting Chechen dissidents living abroad. Kadyrov also uses sport, and especially combat sports, to socialize Chechen youth. By elevating Chechen fighters to an elite social status, lavishing them with luxury goods and cars, and propagating the idea that proficiency in combat sports such as MMA is part of the ideal Chechen manhood, Kadyrov has popularized the sport and created a pool of fighters, ready at his disposal for combat. [...]

Of the thousands of Chechen men who train at Kadyrov's Akhmat MMA facilities, only a handful go on to become full-fledged professional fighters representing their republic. Many of those who don't make the cut go on to join military and police regiments in Chechnya, including the Terek SWAT forces (controlled by Vismuradov), as well as the so-called Kadyrovtsy paramilitary units infamous for committing widespread human rights abuses such as kidnapping, forced disappearances and murder. And while the Kadyrovtsy are mostly used as tools of domestic oppression, they are occasionally deployed to war zones such as Syria and Ukraine, where they go on to commit countless war crimes.

Known as Kadyrov's private militia, the Kadyrovtsy is considered to be one of the most feared organizations in Russia. The militia has previously worked as death squads to eliminate Chechen dissidents, opposition members and Kadyrov's enemies. At Kadyrov's discretion, the Kadyrovtsy also act as an extension of Putin's military forces, having previously been deployed to fight alongside pro-Russian separatists in Ukraine's Donbas region following the annexation of Crimea in 2014 and in Syria in 2016. [...]

While Ushukov continues to fight professionally, it is possible that several of his Akhmat MMA training partners will be utilized as soldiers in Russia's war in Ukraine. Kadyrov has allegedly deployed thousands of troops to Ukraine and promised that another 70,000 'volunteers' are ready to join the fray. Among those who are reportedly tasked with selecting troops for deployment is Vismuradov, in yet another connection between Kadyrov's MMA institution and his state-funded war machine." (New Lines Magazine, 23. März 2022)

· Intellinews: Russia's Chechen speartip in Ukraine, 8. März 2022

<https://www.intellinews.com/russia-s-chechen-speartip-in-ukraine-237314/>

„In the current offensive, the Kadyrovtsy have been employed in a leading assault role. They have been particularly involved in the fighting west of Kyiv, near Hostomel Airport, which was attacked by Russian paratroopers on the first day of the war and has since become a major battleground on the capital's western approaches.

Open source investigators have identified and geolocated videos of one Kadyrov commander, Husein Mezhidov, operating in the area. Mezhidov heads a battalion of the Special Rapid Response Forces (SOBR) of the Chechen Republic, one of the top units under Kadyrov's command. His troops have been heavily engaged in battles in the suburbs of Irpin and Bucha for over a week, with some reports that Mezhidov himself was even killed in the fighting. Another top Kadyrovtsy commander, Anzor Bisaev of the Grozny OMON (riot police) detachment, has also been seen extensively in the area.

Other reports suggest, meanwhile, that the new recruits being gathered are hardly well motivated participants, and instead are more like press-ganged conscripts. One local source in Grozny, who attended the mass recruitment rally on February 25 and spoke to several participants, gave his insight on their condition.

'I didn't see much enthusiasm in their eyes, and I don't think that they're very happy to go [to Ukraine],' said the Grozny local, who cannot be named for security reasons. 'I don't think they're well trained, because many of them were very young. [Most of] those who have military experience are now already quite old,' he said. The material incentives for these recruits are not high, either. 'Chechen soldiers are regularly underpaid or not paid at all,' said the Grozny source. 'Quite a few Chechens who fought in Syria [for Russia/Kadyrov] were not paid. Their salaries are being depreciated constantly, and inflation is significant. Their families [have to] pay for their food more and more,' he said.

Escaping military service in Kadyrov's Chechnya, meanwhile, is extremely difficult, if not impossible. 'One [serviceman] I talked to said that if he wanted to resign, he had to submit his resignation tender,' said the Grozny source. 'But his superior would not accept it. If the guy then tried to quit without this, he would be prosecuted as AWOL [away without leave] and would be sent to prison,' he said.

And the soldiers themselves become financially tied to the Kadyrov government. 'Before [they begin their service], Kadyrov's officials would make them sign loan papers in the bank,' said the Grozny source of the Chechen recruits. 'Of course, these guys would not get those loans, but they would have to pay the amounts they signed for. So even if they wanted to try and leave, they would have no money [to repay the fake loans],' the source said." (Intellinews, 8. März 2022)

· ORF – Österreichischer Rundfunk: Putins Mann fürs Grobe mit tragender Rolle, 30. März 2022

<https://orf.at/stories/3256468/>

„Schon kurz nach Kriegsbeginn hatte Kadyrow seine Unterstützung für den Krieg laut getrommelt – und die Hilfe seiner Spezialeinheit, der berühmten Kadyrowzy, angekündigt. [...] Kadyrow soll mittlerweile zweimal in der Ukraine gewesen sein: Mitte März gab er an, nördlich von Kiew seine Truppen besucht zu haben. Trotz Videos und Fotos kamen Zweifel auf, ob er tatsächlich dort war.

Der tschetschenische Machthaber sieht im Ukraine-Krieg offenbar eine Chance, seine Macht und sein Ansehen zu stärken, indem er seine Loyalität gegenüber Putin beweist – von dem er abhängig ist. Schon seit er an der Macht ist, sei seine Rolle das ‚Schreckgespenst‘, eine ‚ständige Bedrohung für Putins Feinde‘, sagt der Russland-Experte Konstantin von Eggert gegenüber al-Jazeera. ‚Kadyrow hat langjährige Erfahrung mit sogenannten ‚Säuberungsaktionen‘, und seine Kämpfer könnten als psychologisches Werkzeug gegen friedliche Ukrainer eingesetzt werden‘, so Alexander Kwachadse, Forschungsstipendiat bei der Georgischen Stiftung für Strategische und Internationale Studien, gegenüber dem ‚Guardian‘: ‚Die implizite Drohung lautet: Wenn ihr euch nicht ergebt, kann euch das gleiche Schicksal ereilen wie friedliche Städte in Georgien und Tschetschenien.‘ [...]

Kadyrows angebliche Frontbesuche sollen wohl den Ruf der tschetschenischen Truppen aufrechterhalten. Denn die tatsächlichen Kampfeinsätze scheinen im krassen Gegensatz zur PR zu stehen. Schon in den ersten Kriegstagen wurde eine etwa 400 Mann starke Spezialtruppe nahe dem Flughafen Hostomel bei Kiew vernichtend geschlagen. Gerüchte machten die Runde, die Ukraine habe Geheiminformationen aus Russland zur Landung der Truppe bekommen. Der berühmte General Magomed Tuschajew soll getötet worden sein, was die tschetschenische Regierung heftig dementiert. Laut mehreren Medienberichten und Militärbeobachtern sind die tschetschenischen Truppen auch kaum an vorderster Front zu finden. Mehrere prorussische Separatistenführer haben sich laut dem Bericht von al-Jazeera auch darüber beschwert, dass die auch bei der Belagerung von Mariupol kaum beteiligt sind, teils weil ihre Ausrüstung dafür unbrauchbar sei. Andere Experten führen ins Treffen, dass die Spezialtruppen zwar Erfahrung bei der Unterdrückung der Zivilbevölkerung hätten, in einem ‚echten‘ Krieg aber unerfahren seien. [...]

Im Gegensatz zu den russischen Soldaten führen die tschetschenischen Truppen Mobiltelefone bei sich, posten in sozialen Netzwerken und bezeichnen den Konflikt als ‚Krieg‘. Berichtet werden zudem Streitereien zwischen russischen Truppen und tschetschenischen Einheiten. Diese seien vor allem damit beschäftigt, mit ihren Postings weitere Kämpfer aus ihrer Heimat anzuwerben, denen laut Berichten 1.000 Dollar im Monat versprochen werden. Aus den Mobilfunkaktivitäten lasse sich ablesen, dass sie tatsächlich nicht im umkämpften Gebiet sind, sondern zumeist 20 Kilometer hinter der Frontlinie, so Kwachadse im ‚Guardian‘. Mehreren Dutzend Kämpfern wurde ein Video, das die Stärke der Truppe untermauern sollte, laut ukrainischen Angaben auch zum Verhängnis: Aus den Bildern ließ sich das Camp lokalisieren und wurde angegriffen.“ (ORF, 30. März 2022)

- Riddle: How Kadyrov is financing war efforts in Ukraine, 21. März 2022

<https://ridl.io/en/how-kadyrov-is-financing-war-efforts-in-ukraine/>

„In the Russian re-invasion of Ukraine, Ramzan has mobilized the [Akhmat Kadyrov] Fund for three purposes: ‘charity,’ propaganda, and war. [...]

Domestically, the AKF is assisting the families of troops partaking in the invasion. Kavkazskii Uzel's source says families are given fifty thousand rubles (\$ 440). Kadyrov reported that they will receive between 20 and 100 thousand rubles (\$ 175 to \$ 878), in a ‘continuation’ of the policy of providing fifty thousand rubles. He also claimed to be providing direct food assistance as well. [...]

More significantly, Kadyrov has offered several sizable bounties, to be paid out of the AKF. The bounties were the first announced usage of Ramzan's personal slush fund. The first round of bounties on 25 February included \$ 5000 for killing a ‘national battalion’ fighter (members of the Azov, Aidar, Sheikh Mansur and Dzhokhar Dudayev battalions, as well as regular soldiers), \$ 20,000 for destroying an infantry fighting machine, and \$ 30,000 for eliminating a tank. The next round, issued 3 March, upped the stakes. These offered \$ 500,000 per head for the commanders of the Azov and Dzhokhar Dudaev battalions and the regular soldiers. Kadyrov has running feud with Azov, and Adam Osmayev, the Dzhokhar Dudaev Battalion's commander, has survived multiple assassination attempts against him over the past almost decade.“ (Riddle, 21. März 2022)

6) Sind die Soldatenmütter aktiv?

Es gibt mehrere Organisationen mit ähnlichen Namen.

- Für die Eltern von Wehrpflichtigen und Soldaten: Регион: Москва [Region: Moskau], ohne Datum (a)

<https://soldiersparents.org/region/moscow/>

Die oben angeführte Seite listet die folgenden Organisationen mit einem entsprechenden Namen für die Region Moskau auf:

- Union der Komitees der Soldatenmütter Russlands (verantwortliche Sekretärin: Walentina Melnikowa) - Союз комитетов солдатских матерей России
- Komitee der Soldatenmütter Russlands (Vorsitzende: Olga Larkina) - Комитет солдатских матерей России - sowie die Moskauer Abteilung des Komitees der Soldatenmütter Russlands (Vorsitzende Anna Romanowa) - Московское отделение Комитета солдатских матерей России
- Vereinigung „Komitee der Soldatenmütter“ (Vorsitzende: Swetlana Golub) - Ассоциация «Комитет солдатских матерей» (Für die Eltern von Wehrpflichtigen und Soldaten, ohne Datum (a))

Die Seite nennt zudem weitere Menschenrechtsorganisationen, die sich um Eltern von Wehrpflichtigen und Soldaten in der Region Moskau kümmern.

- Für die Eltern von Wehrpflichtigen und Soldaten: Регион: Санкт-Петербург [Region: Sankt Petersburg], ohne Datum (b)
<https://soldiersparents.org/region/saint-petersburg/>

Für Sankt Petersburg listet die Seite die Soldatenmütter von Sankt Petersburg (Vorsitzende: Ella Poljakowa) - «Солдатские матери Санкт-Петербурга» - sowie die Sankt Petersburger Abteilung des Komitees der Soldatenmütter Russlands (Vorsitzende Inna Tschergina) - Санкт-Петербургское отделение Комитета солдатских матерей России - auf. (Für die Eltern von Wehrpflichtigen und Soldaten, ohne Datum (b))

Das Redaktionsnetzwerk Deutschland erwähnte in dem oben zitierten Artikel vom März 2022:

- rnd – Redaktionsnetzwerk Deutschland: „Mama, ich liebe dich“: Wie Putin junge Russen an der Front verheizt, 3. März 2022
<https://www.rnd.de/politik/krieg-in-der-ukraine-wie-putin-junge-russen-an-der-front-verheizt-TIOAKLIWFB3VFZFTVPTIYPMFI.html>

„Immer mehr Mütter von jungen russischen Soldaten melden sich beim Moskauer ‚Komitee der Soldatenmütter‘, weil sie seit Tagen nichts mehr von ihrem Sohn gehört haben. Die Menschenrechtsorganisation hat sich zur Aufgabe gemacht, Missständen in der russischen Armee auf den Grund zu gehen. Viele Mütter berichten, dass auch ihre Söhne gezwungen wurden, einen Vertrag zu unterschreiben. So viele, dass das ‚Komitee der Soldatenmütter‘ inzwischen eine eigene Beratungshotline geschaltet hat, um Soldaten und ihren Familien nach Unterzeichnung des Vertrags zu helfen.“ (rnd, 3. März 2022)

- Sag es Gordejewa: Валентина Мельникова: «Требовать от этих людей невозможно ничего» // «Скажи Гордеевой» [Walentina Melnikowa: „Von diesen Leuten kann man nichts fordern“ // Sag es Gordejewa], 23. März 2022 (verfügbar auf youtube)
<https://www.youtube.com/watch?v=vq7bAYFi-jE>

In dem oben zitierten Interview von Jekaerina Gordejewa vom März 2022 äußerte sich Walentina Melnikowa von der Union der Komitees der Soldatenmütter Russlands. (Sag es Gordejewa, 23. März 2022)

- FAZ – Frankfurter Allgemeine Zeitung: "Russland hält sich nicht ans Kriegsrecht", 2. März 2022 (verfügbar auf Factiva)

„Valentina Melnikowa von den ‚Soldatenmüttern‘ Russlands fordert eine humanitäre Feuerpause, in der es einen Austausch von Gefangenen und Gefallenen gibt. Ein Interview.

Erhalten Ihre Freiwilligen gerade viele Anrufe russischer Familien, die ihre Söhne, Väter und Ehemänner in der Ukraine vermuten?

Die Ukrainer haben Listen von Gefallenen und Gefangenen russischen Soldaten veröffentlicht. Wer seine Verwandten auf diesen Listen findet, ruft unsere Komitees an. Wir können den Leuten aber nicht helfen: Dafür müsste Russland eine humanitäre Feuerpause verkünden, wenigstens für kurze Zeit den Beschuss und die Bombardierungen einstellen. Es müsste einen Austausch geben, bei dem die russische und die ukrainische Seite die Leichname Gefallener und Gefangene austauschen. Aber eine solche Feuerpause gibt es nicht.

Können Sie eine Zahl nennen dazu, wie viele Leute sich jetzt an die ‚Soldatenmütter‘ wenden?

Ehrlich gesagt, kann ich das nicht schätzen. Ein Teil der Anrufe ist anonym. Manche Leute gehen auch in unsere Büros in den Regionen, besonders in den Gebieten Wolgograd und Nischnij Nowgorod, denn viele der Gefallenen kommen den Berichten zufolge von dort. [...]

Suchen viele Russen ihre Verwandten über die ukrainische Seite ‚Such deine Verwandten‘, die in Russland blockiert worden ist?

Wer sie öffnen kann, guckt darauf. Und wenn sich jemand an uns wendet, schicken wir ihnen Links auf die ukrainischen Listen. Darauf stehen viele Namen. Wir haben weder die Zeit, noch die Kraft, noch die Leute, um selbst zu suchen. Unsere große Aufgabe besteht jetzt darin, offizielle Briefe zu schreiben, an den Präsidenten, an die Militärstaatsanwaltschaft, damit endlich eine humanitäre Feuerpause verkündet wird.“ (FAZ, 2. März 2022)

Auch der oben zitierte Artikel von Meduza vom Februar 2022 erwähnt die Soldatenmütter (Meduza, 25. Februar 2022), wie auch der Artikel von Reuters vom März 2022 (Reuters, 9. März 2022)

- ARD – Allgemeiner Rundfunk Deutschland: Russland: Die Eltern der Soldaten, 17. März 2022

<https://daserste.ndr.de/panorama/archiv/2022/Russland-Die-Eltern-der-Soldaten,soldateneltern100.html>

„Von der Moskauer Menschenrechtsorganisation ‚Komitee der Soldatenmütter‘ erfahren wir: so wie Rafik Rachmanuklow erging es vielen Soldaten. Die Organisation klärt Soldaten und deren Angehörige über ihre Rechte auf. Bislang prangerten die ‚Soldatenmütter‘ unerschrocken Missstände in der russischen Armee an und ließen sich auch von Repressionen nicht einschüchtern. Doch seit in Russland ein neues Mediengesetz verabschiedet wurde, halten auch sie sich mit öffentlichen Äußerungen zurück. Wir bekommen schriftliche Statements, die wir nur ohne Namen veröffentlichen dürfen.“ (ARD, 17. März 2022)

- AI – Amnesty International: Amnesty International Report 2021/22; Zur weltweiten Lage der Menschenrechte; Russland 2021, 29. März 2022

<https://www.ecoi.net/de/dokument/2070266.html>

„Im September 2021 veröffentlichte der Inlandsgeheimdienst FSB eine umfangreiche Liste mit Themen, die nicht als geheim klassifiziert waren, die jedoch eine Einstufung als ‚ausländischer Agent‘ nach sich zogen, sollte sich eine Person damit beschäftigen. Die Liste der Themen reichte von Verbrechen in der Armee bis hin zu Verzögerungen bei Raumfahrtprogrammen. Die seit drei Jahrzehnten aktive Menschenrechtsorganisation Soldatenmütter von St. Petersburg kündigte daraufhin an, ihre Tätigkeit zu Menschenrechtsverletzungen in der Armee einzustellen.“ (AI, 29. März 2022)

Ähnliche Informationen finden sich auch in folgendem Artikel:

- RFE/RL – Radio Free Europe/Radio Liberty: Russian NGO Defending Conscripts' Rights Ceases Activities, Fearing Persecution, 6. Oktober 2021

<https://www.ecoi.net/de/dokument/2061621.html>

- EUAA – European Union Agency for Asylum (ehemals: European Asylum Support Office, EASO): COI Query Russian Federation: Treatment of military deserters by state authorities since the February 2022 invasion of Ukraine (1 February 2022 – 4 April 2022) [Q24-2022], 5. April 2022

https://www.ecoi.net/en/file/local/2070967/2022_04_Q24_EUAA_COI_Query_Response_Russia_Treatment_of_military_deserters_by_state_authorities.pdf

„In the correspondence with EUAA on 19 March 2022, a human rights defender based in Russia said they had ‘no information about military deserters held or prosecuted in Russia’. The source further mentioned that the Soldiers’ Mothers’ movement was ‘almost inactive’ at the time of the correspondence; and, while some groups were ‘trying to provide consultations for the conscripts,’ the source was ‘not aware of any legal services provided to the soldiers.’“ (EUAA, 5. April 2022, S. 11)

ecoi.net summary:



Query response on the
Russian Federation:
Conscription and mobilization;
alternative to military service;
draft evasion / desertion;
Chechens; soldiers' mothers

Country:

Russian Federation

Source:

[ACCORD – Austrian Centre for
Country of Origin and Asylum
Research and Documentation](#)

Document type:

Response

Language:

German

Published:

15 April 2022

Austrian Red Cross Austrian Centre for Country of Origin and Asylum Research and Documentation (ACCORD)	Wiedner Hauptstraße 32, 1041 Wien T (Telefon) +43 1 589 00 583 F (Fax) +43 1 589 00 589 info@ecoi.net	Contact Imprint & Disclaimer F.A.Q. Data Protection Notice
--	--	---

ecoi.net is run by the Austrian Red Cross (department ACCORD) in cooperation with Informationsverbund Asyl & Migration. ecoi.net is funded by the Asylum, Migration and Integration Fund, the Austrian Ministry of the Interior and Caritas Austria. ecoi.net is supported by ECRE & UNHCR.

